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»بعداز برجام ۳۲ميليارد دلار سرمايه از كشور 
خارج شد« اين خبر را بانك مركزي كشور منتشر 
كرده؛ خبري كه نشان مي دهد اهداف اقتصادي 
دولت در برجام حتي در پايين ترين سطح ممكن 
نيز رنگ تحقق به خود نگرفته و اين در حالي است 
كه يكي از مهم تري�ن و البته موفقيت آميز ترين 
اه�داف امريكايي ه�ا مبن�ي ب�ر »ممانع�ت از 
عادي س�ازي روابط تج�اري- اقتص�ادي ميان 
ايران و ساير كشورها « نيز به وقوع پيوسته است.

 يك��ي از وجوه اش��تراك رفت��ار دونال��د ترامپ و 
باراك اوبام��ا نيز حول چنين محوري بوده اس��ت، 
كمااينكه در اين دوره زماني تلاش مستمري جهت 
فضاسازي هاي بين المللي عليه ايران صورت گرفته 
است تا تجار، سرمايه گذاران و فعالان اقتصادي در 
ساير كشورها يك برآورد مشترك مبني بر »روابط 
تجاري و اقتصادي با ايران ريسك پذير است« را به 
دس��ت آورند. اين هدف امريكايي ها در دوران پسا 
برجام منجر به آن شده كه بر اساس گزارش بانك 
مركزي كش��ور نه تنها روابط اقتصادي ايران رو به 
بهبود نبوده بلكه با موانع گس��ترده تري نيز مواجه 

شده است. 
يكي از مهم تري��ن اقدامات دول��ت ترامپ »بحث 
خروج امريكا از برجام« اس��ت كه توانسته فضاي 
رع��ب آوري را عليه فعالان اقتص��ادي كه تصميم 
دارند روابط اقتصادي خود را ب��ا ايران وارد مرحله 
اجرايي كنند، به وجود بياورد، ه��ر چند اظهارات 
مختلف و گاه متفاوتي درب��اره بحث خروج امريكا 
از برجام در 22 ارديبهشت ماه )پايان ضرب الاجل 
120 روزه ترامپ( شنيده مي شود، به عنوان نمونه 
بلومب��رگ در آخرين ش��ماره خود ت��لاش كرده 
تأثيرات خروج احتمالي امري��كا از برجام را مورد 
بررسي قرار دهد و خروج رس��مي ترامپ از برجام 

را اشتباه بخواند. 
بلومبرگ تحريم هاي مج��دد عليه اي��ران را فاقد 
اثرگذاري س��ابق مي داند: »ش��ركت هاي اروپايي 
نمي خواهن��د در توئيتر ترامپ م��ورد خطاب قرار 
گيرد. »روي��ال بان��ك« كانادا، »س��يتي گروپ«، 
»سوشيت جنرال«، »ميتسوبيشي« و تحليلگران 
در همه اين بانك ها، به اين احتمال كه تحريم هاي 
مجدد عليه ايران با روي كار آم��دن پومپئو و جان 
بولتون تقويت ش��ده اس��ت، فكر مي كنند. بيشتر 
بانك ها بازگشت تحريم ها را در سناريوهاي انرژي 
خود محتمل ترين سناريو مي دانند. با اين حال آنها 
به طور چش��مگيري از تأثير اين تحريم ها بر توزيع 
نفت در بازار دچار سردرگمي شده اند. تحريم هاي 

سابق توليد نفت ايران را تا 1/2ميليون بشكه در روز 
كاهش داده بود...«

اين رس��انه امريكايي ادامه مي ده��د: »اروپا تقريباً 
۵00هزار بش��كه در روز نفت خام از ايران در سال 
گذشته خريداري كرده اس��ت و خشم ترامپ عليه 
توافق هسته اي در آن سوي آتلانتيك اشترك نظر 
ندارد. در اروپا، توافق هسته اي اين اطمينان را ايجاد 
كرده كه ايران به قدرت هسته اي تبديل نمي شود. 
اين توافق هرگز قرار نبوده به سياس��ت هاي ديگر 
ايران نظير سياس��ت توسعه موش��ك بالستيك و 

فعاليت هايش در خاورميانه بپردازد.«
همانطور كه اشاره ش��د سياست هاي امريكا چه در 
دوران اوباما و چ��ه در دوران ترام��پ منجر به آن 
شده كه فعالان اقتصادي كشورها و حتي دولت ها 
اراده لازم را براي بهبود شرايط تجاري خود با ايران 
نداشته باشند و اين بدان معناست كه امريكايي ها و 
حتي اروپايي ها نه تنها برجام را نقض كرده اند بلكه 
ماه هاست از آن خارج شده اند. به واقع دو نوع خروج 
در اينجا بايد مورد مداقه قرار گيرد؛ نخست خروج 

فيزيكي و رسمي و ديگر خروج عملي و غيررسمي. 
   توصيه امريكايي ها به ترامپ: 

رويه سابق مؤثرتر است
امريكايي ها با مجموعه رفت��ار و مواضع خود از روز 
امضاي برجام تاكنون عملًا از برجام خارج شده اند 
و مهم ترين نش��انه آن عدم بهبود اوضاع اقتصادي 
ايران اس��ت كه در مصاديقي مانند »عدم فعاليت 
س��وئيفت، عدم س��رمايه گذاري خارجي در ايران، 
عدم توانايي ايران ب��راي دريافت پول فروش نفت، 
عدم بهبود روابط بانكي ايران ب��ا بانك هاي معتبر 
خارجي و...« عينيت پيدا مي كند و مديريت چنين 
فضايي منجر به آن شده است كه امريكايي ها مانع از 

اوضاع معيشتي مردم ايران شوند. 
توصيه سياس��تمداران و بسياري از انديشكده هاي 
امريكايي به شخص دونالد ترامپ نيز همين مسئله 
است كه امريكا به طور رسمي از برجام خارج نشود 
چراكه با حفظ ش��رايط موجود هم ايران تعهدات 
برجامي خود را به كيفيت سابق انجام می دهد و هم 
امريكا بدون پرداخت هزينه هاي مرسوم از اجراي 

تعهدات خود س��ر باز مي زند و مهم تر آنكه اهداف 
اقتصادي ايران از برجام هي��چ گاه رنگ واقعيت به 
خود نخواه��د گرفت. توصيه كنن��دگان به ترامپ 
همچنين عواقب بين المللي خروج رس��مي دولت 
امريكا از برجام را نيز مط��رح مي كنند چراكه آنها 
معتقدند اين اقدام مي تواند وجهه بين المللي دولت 

امريكا را بيش از گذشته مورد تخريب قرار دهد. 
بلومبرگ در ادامه احتياط را فصل مشترك بانك ها 
و بيمه در مواجهه با طرف ايراني دانسته و مي گويد: 
»بر اساس اين گزارش بانك ها و بيمه هايي كه به هر 
نوعي با امريكا در ارتباطند بايد بيشترين احتياط را 
داشته باشند. هيچ كس نمي خواهد رئيس جمهور 
را مورد خطاب توئيت ها  ق��رار دهد. تصور كنيد در 
صورتي كه بانك ها به اعتباردهي به خريد هاي نفت 
از ايران ادامه دهند يا بيمه ها به ضمانت نفتكش ها 
و كشتي هاي ايران ادامه دهند چه اتفاقي در توئيتر 
ترامپ خواهد افتاد.« بلومبرگ با تأكيد بر اينكه اروپا 
بايد تعليق تحريم ها عليه ايران را حفظ كند، ادامه 
مي دهد: » هيچ كس نمي داند چه چيزي اين مرد را 

در كاخ سفيد راضي خواهد كرد. با اين اوصاف اينكه 
برنامه كاهش صادرات ايران را در سر داشته باشند 

چندان احمقانه نيست.«
    امريكا با خروج از برجام منزوي مي شود

»بن كاردين« عضو ارشد دموكرات در كميته روابط 
خارجي مجلس تأكيد مي كن��د كه خروج از برجام 
كشورش را منزوي مي كند: »هم من و هم سناتور 
]باب[ كوركر موافقيم كه خارج كردن امريكا از توافق 
هسته اي ايران اشتباه خواهد بود. اگر ايالات متحده 
توافق را نقض كند، ما امريكا را در جامعه بين المللي 

منزوي كرده ايم نه ايران را.«
كاردين اضافه كرد: »بنا به تمامي نش��انه ها، ايران 
توافق را نقض نكرده اس��ت. بله، م��ن از ابتدا با اين 
توافق موافق نبودم اما برجام، يك توافق است. ايران 
به آن پايبند بوده است و خروج از آن ايالات متحده 

را به حاشيه مي راند.«
    با خ�روج از برجام به پيونگ يانگ نش�ان 

مي دهيم قابل اعتماد نيستيم
وندي شرمن، قائم مقام سابق وزارت خارجه امريكا 
و سرپرس��ت هيئ��ت مذاكره كننده اين كش��ور در 
گفت وگوهاي هس��ته اي با ايران نيز در مصاحبه با 
»ياهونيوز« درباره تصميم احتمالي »دونالد ترامپ«، 
رئيس جمهور امريكا براي خروج از برجام گفت: »با 
فرض اينكه دولت ترامپ بخواهد از برجام خارج شود، 
سؤال اصلي كه از آنها دارم اين است كه چه برنامه اي 

براي روز بعد از خروج دارند؟«
ديپلمات سابق امريكايي تأكيد كرد: »در صورتي كه 
رئيس جمهور تحريم ها را برگرداند و اروپا نتواند به 
نحوي توافق را نگه دارد، ايراني ها بازرسان بين المللي 
را بيرون مي اندازند و نظام هاي راستي آزمايي تعبيه 
شده در توافق را رد مي كنند. بدين ترتيب، ايالات 
متحده و متحدانش نظارتي بر فعاليت هاي ايران در 

زمينه هسته اي نخواهند داشت.«
او همچنين گفت: »با آنك��ه رئيس جمهور ترامپ 
ممكن است تصور كند خروج از برجام قاطعيت او 
را به كره شمالي نشان خواهد داد، در عوض اين كار 
به پيونگ يانگ نشان خواهد داد نمي توان به ايالات 

متحده به عنوان يك شريك مذاكره اعتماد كرد.«
هش��دارهاي گاه و بي گاه به دونال��د ترامپ درباره 
خ��روج احتمالي امري��كا از برجام اي��ن احتمال را 
قوي تر از گذش��ته مطرح مي كند كه دونالد ترامپ 
لجبازي هاي گذشته خود با دولت سابق اين كشور 
و حزب دموكرات را كار گذاشته و كماكان به خروج 
غيررسمي امريكا رضايت داده و از خروج رسمي در 

22 ارديبهشت منصرف شود.

   توصيه امريكايي ها به ترامپ: رويه سابق مؤثرتر است

ترامپ خروج کاغذی را ترجیح می دهد یا زیرپوستی
محمد اسماعیلی

   گزارش

در جلسه فراكسيون نمايندگان ولايی عنوان شد

 تقويت پيام رسان هاي داخلي در رأس فعاليت هاي دولت
س�خنگوي فراكس�يون نمايندگان ولايي گفت: ايجاد شبكه 
ملي فضاي مجازي و حمايت و تقويت پيام رس�ان هاي داخلي 
در رأس فعاليت هاي دولت و وزارت ارتباطات قرار گرفته است. 
به گزارش فارس، سيدحسين نقوي حسيني در تشريح نشست روز 
گذشته فراكسيون نمايندگان ولايي با مسئولان اطلاعات سپاه در 
حوزه فضاي مجازي، اظهار داشت: اين جلسه ساعت 7 صبح با حضور 
مسئولان اطلاعات سپاه در حوزه فضاي مجازي تشكيل و گزارش 
مفصلي از وضعيت، شرايط، اهداف و برنامه هاي فضاي مجازي ارائه 
شد. سخنگوي فراكسيون نمايندگان ولايي مجلس بيان كرد: در اين 
جلسه مطرح شد كه پيام رسان هاي خارجي فقط نقش ارتباطي را 
ايفا نمي كنند بلكه با استفاده از كانال  ها نقش رسانه اي دارند و بايد 
گفته شود كه تلگرام و فضاي مجازي در هيچ كشوري مثل كشور ما 
رها نيست. وي افزود: در اين جلسه گفته شد كه نظام سلطه براي 
كش��ور ما برنامه دارد و هدفمند پيش مي رود، اينگونه نيس��ت كه 

فضاي مجازي در كشور ما نيز مثل ساير كشورها باشد.

    50درصد كاربران تلگرام ايراني هستند
نقوي حسيني با بيان اينكه۵0درصد كاربران تلگرام ايراني هستند، 
ادامه داد: اغلب كشورها كاملًا مسلط بر تلگرام هستند و انتظار اين 
اس��ت كه مراجع ذي ربط در حوزه فضاي مجازي كشور، به وظيفه 
انقلابي، شرعي و ملي خود عمل كنند چون فضاي مجازي در خدمت 
امريكا و رژيم صهيونيستي است و بايد مردم را از چنگ آنها نجات 
داد. نماينده مردم ورامين در مجلس گفت: ايجاد شبكه ملي فضاي 
مجازي و حمايت و تقويت پيام رسان هاي داخلي در رأس فعاليت هاي 
دولت قرار گرفته و وزارت ارتباطات در اين زمينه مسئول اجراي موارد 

ابلاغ شده می باشد كه به طور جدي نيز ورود پيدا كرده است. 
    سطح قابل قبول 5 پيام رسان داخلي تا آخر فروردين

وي افزود: در اين جلسه مطرح شد كه پيام رسان هاي داخلي در 
حال تغيير و تحولات بسيار خوب هستند و به زودي سامان خوبي 
پيدا مي كنند و قطعاً با رفع مش��كلات و موانع خود، پاسخگوي 
همه نيازهاي داخلي خواهند شد و پنج پيام رسان داخلي تا آخر 

فروردين به س��طحي خواهند رس��يد كه در صورت حذف پيام 
رسان هاي خارجي، هيچ مشكلي در فضاي كسب و كار، اشتغال 

در فضاي مجازي و فعاليت هاي ارتباطي ايجاد نخواهد شد. 
عضو هيئت رئيس��ه كميس��يون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس شوراي اس��لامي با اش��اره به اينكه در اين جلسه مطرح 
شد كه دس��تگاه  ها و نهادها نيز در حال انتقال تمامی خدمات و 

فعاليت هاي خود به پيام رس��ان هاي داخلي هس��تند، بيان كرد: 
در اين جلس��ه گفته شد كه اغلب كش��ورها مثل روسيه، مالزي، 
اندونزي، پاكستان و ساير كشورها برخورد قاطع و جدي با تلگرام 

دارند، چرا بايد در كشور ما تلگرام رها باشد. 
نقوي حسيني گفت: در اين جلسه مطرح شد، اينكه گفته مي شود 
پيام رس��ان هاي داخل��ي داراي امنيت نيس��تند، كذب محض 
اس��ت و واقعيت ندارد، امروز انتقال از پيام رسان هاي خارجي به 

پيام رسان هاي داخلي يك مطالبه عمومي است. 
س��خنگوي فراكس��يون نمايندگان ولايي مجلس گفت: يكي از 
وجوه مهم و نگران كننده تهديدات اقتصادي و خسارات احتمالي 
اقتصادي در فضاي مجازي و پيام رس��ان هاي خارجي اس��ت، به 
طوري ك��ه اگر روند فعاليت ه��اي اقتصادي در پيام رس��ان هاي 
خارجي به اين ش��يوه ادامه يابد، اتفاق مؤسسات مالي- پولي در 
حوزه فعاليت هاي اقتصادي فضاي مجازي رخ خواهد داد و در آن 

صورت چه كسي پاسخگو است؟

ني��روگاه ب�وش�هر م�ا ك�ام�اً ب�وم�ي اس�ت و دان�ش هس�ت�ه اي در 
خلي�ج ف�ارس  ح�اش�ي�ه  كش�وره�اي  برخ�ي  در  آنچ�ه  ب�ا  اي�ران 
م�ي گ�ذرد خيل�ي م�تف�اوت اس�ت. آنه��ا دارن�د بات��ري م�ي خ�رن�د. 
به گزارش مهر، علي اكبر صالحي رئيس سازمان انرژي اتمي در روز ملي فناوري هسته اي 
و در برنامه گفت وگوي ويژه خبري گفت: يك��ي از حوزه هاي كاربردي فناوري كوانتوم 
در علم محاسبات و كامپيوتر هاست كه سرعت خيلي بالايي دارند، البته حوزه كار آنها 
متفاوت است و ابركامپيوتر هاي امروزي در برابر آنها چيزي به حساب نمي آيند. حوزه 

ديگر استفاده از فناوري كوانتوم حوزه امنيت ارتباطات است. 
وي افزود: ما توانايي انج��ام آزمايش درهم تنيدگي در كش��ور را داريم و فعلًا اعلام 
رسمي نكرده ايم ولي اولين كشور جهان اسلام هس��تيم و دومين يا سومين كشور 
آسيايي هس��تيم ولي تا زماني كه تكرارپذيري آزمايش را انجام نداده ايم نمي توانيم 
اعلام كنيم. صالحي اظهار داشت: حوزه ديگر كاربرد آنها سنسور و اندازه گيري است. 
هر چقدر واحدهاي اندازه گيري و وسيله اندازه گيري شما حساس تر و ظريف تر باشد، 
وسيله شما بهتر است. ما مي توانيم در آينده مغناطيس زمين را با استفاده از فناوري 

كوانتومي اندازه گيري كنيم. 
   برجام ابعاد مختلف دارد

وي گفت: برجام ابعاد مختلفی دارد، در بعُد فني كارهاي ما در حال پيش��رفت است. 
فردو، اراك و نطنز را ببينيد. 44هزار ماش��ين در فردو داريم و تعدادي از آنها در حال 
كار هس��تند و هر زمان اراده كنيم مي توانيم گازدهي را در ماش��ين هاي خود داشته 
باش��يم و چهار روزه 20درصد را آنجا فعال كنيم كه اين براي طرف مقابل حاوي پيام 
خاصي است. رئيس س��ازمان انرژي اتمي افزود: در فردو با كمك روس ها كارها رو به 
پيشرفت اس��ت و اميدواريم در آينده اي نه چندان دور ايزوتوپ هاي پايدار را در فردو 

داشته باشيم. 
وي در خصوص آخرين وضعيت رآكتور اراك گفت: در برجام اصرار ما اين بود كه همه 
كارها را ايران انجام دهد، اما استقبال مي كنيم كه آنها طراحي هاي ما را نظارت و تأييد 

كنند؛ چيني ها و امريكايي ها، چراكه در اين حوزه آنها پيشرفته هستند و زماني كه آنها 
تأييد كنند چون ايمني امر مهمي در حوزه هسته اي است، ما با اطمينان خاطر بيشتري 

گام هاي بعدي را برمي داريم. 
صالحي بيان داشت: طراحي مفهومي ما تمام شده و گفت وگوهاي خود را براي تأمين 
تجهيزات شروع كرده ايم و بايد بگويم از برنامه پنج ساله خود جلوتر هستيم. اميدواريم 

تا سه سال آينده رآكتور اراك را آماده داشته باشيم. 
    ۷0تن آب سنگين داريم 

رئيس سازمان انرژي اتمي گفت: همكاري هاي ما با چين و امثال اين مسئله منجر به 
انتقال تكنولوژي شده است. وي در خصوص موجودي آب سنگين كشور افزود: ما 70 تن 
آب سنگين داريم و بخشي را به روسيه فروخته ايم و به امريكا آب سنگين فروخته ايم. 

صالحي تصريح كرد: يكي از توافقات جانبي با 1+۵ ورود ۳00 تن كيك زرد از قزاقستان 
به شكل چرخشي به كشور بود كه اين مسئله با كارشكني انگليسي ها به هم خورد. 

   پيشرفت پروژه پيشران  هسته اي
رئيس س��ازمان انرژي اتمي در خصوص خروج امريكا از برجام گفت: تصميم واكنش 
ايران به اقدام آنها در خروج از برجام برعهده مقامات عالي نظام است ولي آنچه برعهده 
ماس��ت اينكه همه چيز آماده اس��ت و ما در هر حوزه اي از مس��ائل فني مي توانيم به 
سرعت بازگرديم به جايي كه سابق بوده ايم. وي افزود: در نطنز 20هزار ماشين نصب 
شده داشتيم كه 10هزار تا از آنها كار نمي كردند و امروز در شرايطي هستيم كه تفاوت 

چنداني با دوران قبل از برجام نداريم. 
صالحي در پاسخ به سؤالي در خصوص اينكه آخرين وضعيت پروژه دستور رئيس جمهور 
مبني بر پيشران هاي هسته اي چيست؟ ادامه داد: من در عملكرد همكاران خود در سازمان 
معجزه مي بينم. وقتي اين پروژه ملي آغاز شد، ما كار را شروع كرديم و اين به رغم امكانات 
محدودي بود كه داشتيم ولي بايد بگويم كه در اين حوزه خيلي خوب كار كرديم و حتي 
شايد پيشرفت ما در اين خصوص باورپذير نباشد كه صلاح نيست بيشتر از اين توضيح بدم. 
رئيس سازمان انرژي اتمي گفت: به لحاظ مفهومي مي دانيم چه مي خواهيم، پنج كشور 
در جهان پيشران نظامي هسته اي دارند. ما اعلام كرده ايم پيشران هاي ما غيرنظامي است. 
ژاپن، روسيه و امريكا در گذشته پيش��ران هاي تجاري داشتند و به مرور به سمت نظامي 

رفته اند ولي دوباره به سمت پيشران هاي تجاري رفته اند. 
صالحي افزود: ما در بحث پيشران ها به لحاظ محاسباتي خيلي جلو هستيم و ديگر بايد 
آنها را در واقعيت و زمين مورد آزمايش هاي مختلفي قرار دهيم كه وسعت كار زياد است. 
وي در پايان در خصوص فعاليت برخي كشورهاي منطقه در صنعت هسته اي، تصريح 
كرد: كشورهاي منطقه ما سرمايه گذاري هاي زيادي در خصوص نيروگاه هاي هسته اي 
مي كنند، اما اينها از خارج از كشور تجهيزات و نيرو مي آورند و دانش آنها بومي نيست. 
نيروگاه بوشهر ما كاملًا بومي است و دانش هس��ته اي در ايران خيلي با آنچه در برخي 
كشورهاي حاشيه خليج فارس مي گذرد متفاوت است. آنها دارند باتري مي خرند. يكي 
از كشورهاي حوزه خليج فارس از يك كشور چهار نيروگاه خريده كه اسم آن نيروگاه 

نمي شود بعد 40 الي ۵0 سال جمع مي كنند، مي برند.

صالحي در گفت وگوي ويژه خبري: 

برخي كشورهاي حاشيه خليج فارس باتري مي خرند نه نيروگاه هسته اي

هستهای

   بهارستان

   جنگ رواني دولت براي جام زهر برجام
علي عليزاده كارشناس مسائل سياس��ي در توئيتر خود 
نوشت: منتظر باشيد با همان منطقي كه فرماندهان جنگ 
رواني اصلاح طلبان مي گويند، قيمت دلار كار دولت پنهان 
است، مي توان گفت نه كار دست هاي پنهان دولت آشكار است تا غربگرايان 
بتوانند فردا جام زهر برجام موشكي را به حلق ملت ايران بريزند. منتظر باشيد 

از فردا تمام مشكلات اقتصادي را پاي آزمايش هاي موشكي بگذارند. 
   من حساب توئيتری ندارم 

حجت الاسلام ذوالنور در توئيتر خود از جلسه نمايندگان با وزير ارتباطات 
خبر داد و گفت: كمت��ر از 20 روز ديگر تلگرام فيلتر مي ش��ود تا اين لحظه 
وزارت ارتباطات درباره اين ادعا نظر رس��مي بيان نكرده است.  با اين حال 
اين نماينده مجلس شوراي اسلامي در بيانيه اي عنوان كرد چنين حسابي 
ندارد. متن اين بيانيه به شرح زير است: به اطلاع عموم هموطنان گرانقدر 
مي رساند حجت الاسلام ذوالنور نماينده مردم شريف قم در مجلس شوراي 
اسلامي و عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس، تاكنون 
هيچ گونه حسابي در نرم افزارهايي مانند »توئيتر« نداشته و ندارند و هرگونه 
حسابي كه توسط افراد سودجو ساخته شده است، قوياً تكذيب مي گردد. 

  گايه بهاره رهنما از مردم 
بهاره رهنم��ا، بازيگر زن س��ينما و تلويزيون درباره قيم��ت دلار و حمايت 
سلبريتي ها از آقاي روحاني در توئيتر خود نوشت: مردم دارن همچين فحش 
و فضاحت ميدن به سلبرتي ها سر داستان دلار و مشكلات دولت كه آدم از 
بي انصافيشون شاخ درمياره.  نمي دونم آقاي روحاني از كجا رأي آورده؟ انگار 

اهالي سينما و تئاتر فقط بهشون رأي دادن. 
  حمايت محسن رضايي از تك نرخي شدن ارز 

محسن رضايي در توئيتر خود از تك نرخي شدن قيمت ارز حمايت كرد. 
وي در حساب توئيتري خود نوشت: تك نرخي شدن ارز در حمايت از كالاي 
ايران مؤثر است. تلاش ديرهنگام دولت در تك نرخي شدن ارز گامي مثبت 

در كنترل آن است. اقدامات ديگري نيز بايد صورت بگيرد. 
.................................................................................................................................

  ۳ جريان حامي دلار ۶ هزارتوماني
محسن مهديان در كانال تلگرامي خود نوشت: جهش قيمتي 
دلار منشأ رواني دارد و ناشي از پيش بيني بازار از دورنماي 
سياسي كشور است. فارغ از ارزيابي پيش بيني ها، مردم نسبت 
به تدبير مسئولان در شرايط پيش رو بي اعتمادند. طبيعي 
است كه اين بي اعتمادي، تلاش ها براي آراميدنِ »تلاطم ارز« را ناكام  گذارد اما 
سه جريان نيز مقوم و سمپات وضع موجودند و به يقين در مقابل هرگونه آرامش 
بازار، مقاومت و از »يله گي ارز« حمايت مي كنند. شناخت اين سه جريان كه پيوند 
دلالان سياسي با سوداگران اقتصادي و با همراهي علمي نئوليبرال هاي وطني 
است، بسيار ضروري است؛ جريان اول: ژنرال هاي بازارمسلك و متصل به قدرتند 
كه از ابتداي دولت يازدهم، نقش دولت سايه را در اقتصاد بازي كردند. جريان دوم: 
لجنه سرمايه داري در محافل رسمي و تجاري كشور است كه نفع شان در ارز گران 
و خاك مال شدن پول ملي است. اين گروه همان تجار سنتي اند كه فرمان صادرات 
و منافع انحصاري خام فروشي را به دست دارند و با تقويت دلار، سوداگري شان 
شدت مي يابد و اما جريان سوم »دلالان سياسي« اند. دلالان سياسي مستقر در 
دولت با همراهي طرفداران شان در محافل حزبي، پروژه »تشويش در اقتصاد« و 
»هراس در بازار« را با هدف چانه زني براي تعديل و تنزيل تصميمات راهبردي 

نظام دنبال مي كنند. 
براي هرگونه ثبات بايد مقاومت اين جريان را شكست.

سخنگوي سابق وزارت خارجه: 
باقي ماندن به  هر قیمت در برجام »توهم« است

س�خنگوي س�ابق وزارت خارج�ه گف�ت: اي�ران نس�بت ب�ه برجام 
تا زمان�ي پايبن�د خواه�د بود ك�ه س�اير طرف ه�ا پايبن�د و متعهد 
بمانن�د و ت�ا زمان�ي ب�ر عه�د خ�ود اس�توار مي ايس�تد ك�ه منافع 
مل�ي و مصال�ح كش�ور تأمي�ن ش�ود و آس�يب و خس�ارت نبين�د.
محمدعلي حس��يني س��خنگوي س��ابق وزارت خارج��ه در گفت وگو با 
خبرگزاري دانشجو درخصوص اظهارات اخير نيكي هيلي با محوريت اينكه 
درصورت خروج امريكا از برجام باز هم ايران در اين توافقنامه خواهد ماند، 
گفت: خانم هيلي مانند رئيس جمهور كشورش دائماً لفاظي و زياده گويي 
مي كند. نقض عهد و كارشكني طرف امريكايي در مسير اجراي يك توافق 
بين المللي اختصاص به برجام ندارد بلكه جامعه جهاني نمونه هاي زيادي 
از بدعهدي امريكا را در اين باره سراغ دارد.  وي افزود:خانم هيلي در حالي 
اتهامات بي اساس خود عليه ايران را تكرار مي كند و جمهوري اسلامي را متهم 
به حمايت از تروريسم مي نمايد كه كشورش در كنار رژيم صهيونيستي به 
عنوان بزرگ ترين حاميان گروه هاي جنايت پيشه تروريستي همچون داعش 
شناخته مي شوند. سخنگوي سابق وزارت خارجه درخصوص اينكه ايران در 
پاسخ به خروج امريكا از برجام يا باقي ماندن مزورانه و كارشكنانه واشنگتن در 
برجام چه خواهد كرد، گفت: اين به جمع بندي و تصميم مسئولان جمهوري 
اسلامي بستگي دارد و طرف امريكايي نبايد متوهمانه تصور كند كه تهران 
تحت هر شرايطي در برجام خواهد ماند و تعهدات خود را يك طرفه و بدون 

در نظر گرفتن رفتار و عملكرد طرف هاي ديگر به انجام مي رساند. 
 حس��يني در پايان ياد آور ش��د: ايران همان گونه كه از زبان مقامات خود 
بار ها اعلام كرده نسبت به برجام تا زماني پايبند خواهد بود كه ساير طرف ها 
پايبند و متعهد بمانند و تا زماني بر عهد خود استوار مي ايستد كه منافع ملي 

و مصالح كشور تأمين شود و آسيب و خسارت نبيند. 
.................................................................................................................................

 ابراهیمي:  حمایت از کالاي ایراني
کلید حل مشكلات کشور است 

عضو جامعه روحانيت مبارز گفت: حمايت 
از كالاي ايراني كليد حل مش�كات كشور 
است و قطعاً مشكل بيكاري و معيشت مردم 

حل خواهد شد. 
حجت الاس��لام حس��ين ابراهيم��ي عض��و 
جامعه روحانيت مبارز در گفت وگو با باش��گاه 
خبرنگاران جوان با اش��اره به شعار حمايت از 
كالاي ايراني، اظهار كرد: تعيين شعار حمايت از كالاي ايراني براي امسال از 
سوي مقام معظم رهبري، اقدامي هوشمندانه و دقيق است و نشان مي دهد 

ايشان به چالش هاي كشور و مشكلات مردم توجه خاصي دارند. 
وي با بيان اينكه حمايت از كالاي ايراني كليد حل مش��كلات كشور است، 
گفت: اگر از همه ظرفيت ها و منابع كشور به نحو مؤثري استفاده شود، قطعاً 

تمامي مشكلات كشور از جمله بيكاري و معيشت مردم حل خواهد شد. 
عضو جامعه روحانيت مبارز با تأكيد بر اينكه بايد مردم نس��بت به خريد 
كالاي داخلي اهتمام و تعصب داشته باش��ند، تصريح كرد: براي تحقق 
ش��عار حمايت از كالاي ايراني در وهل��ه اول بايد مبارزه ب��ا قاچاق كالا 
را جدي گرفت و به  ط��ور جدي با متخلفان برخورد ش��ود. عضو جامعه 
روحانيت مبارز با اشاره به اينكه كش��ورهاي ديگر براي كالاي ملي خود 
ارزش زيادي قائل هس��تند، ادامه داد: با نگاهي به تاريخ مي توان نتيجه 
گرفت، كشورهايي مس��تقل و موفق ش��ده اند كه با حمايت از توليدات 
داخلي روي پاي خودشان ايستاده اند. حجت الاسلام ابراهيمي گفت: مردم 
نيز بايد از خريد جنس قاچاق خودداري كنند و اگر مردم به اين مهم توجه 
جدي داشته باشند، ديگر براي وارد كننده اجناس قاچاق، صرفه اقتصادي 
وجود نخواهد داشت. وي با بيان اينكه مبارزه با قاچاق كالا در واقع دستاورد 
مهمي دارد و صنايع داخل��ي مي توانند روي پاهاي خود بايس��تند، اظهار 
كرد: همچنين بايد از واردات بي رويه كالا به ط��ور ويژه جلوگيري كرد تا 

توليدكنندگان داخلي بتوانند كالاي خود را عرضه كنند.


